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                     Holbæk, d. 2024-12-02 
 

 
Høringsbemærkninger fra bestyrelsen i Lokalforum Holbæk 

vedr. klimastrategien Holbæk 2050 
Generelt 
 
Holbæk kommune har taget initiativ til revidering af klimastrategien fra 2022. 
 
Revisionen har dog ikke givet Holbæk Kommune anledning til at gøre status for 
resultaterne af den hidtidige klimastrategiske indsats, hvilket kan undre. 
 
Den nye klimastrategi føjer 3 supplerende områder til den tidligere klimastrategi: Udledninger 
fra forbrug, klimatilpasning og biodiversitet. 

 
Klimastrategien i sin nuværende form adresserer ganske mange emner. Resultatet bliver 
desværre en noget uoverskuelig sammenblanding af problemstillinger og emner, hvoraf flere 
kunne påkalde sig selvstændige strategier og handleplaner. 
 
Den nye klimastrategi lider at samme mangler som den tidligere. Der er fokus på hvilke mål der 
ønskes nået, men meget lidt om handleplaner for hvordan og hvornår målene skal nås, samt 
med indsats fra hvem.  
 
Et generelt kritikpunkt er at det kun i ringe omfang indgår hvem der skal bidrage til realisering 
af indsatser på de forskellige områder. Ud over Holbæk Kommune som aktør er det vigtigt at 
inddrage interessenter som fx berørte lokalsamfund, borgergrupper, foreninger, investorer, 
nabokommuner, nabokommuner samt statslige myndigheder. 
 
Klimastrategiens overordnede udformning gør det vanskeligt at forholde sig strategiens 
betydning for de enkelte lokalområder i kommunen: 

 

Elforsyning  

• Der efterlyses en handleplan for udbygning af den vedvarende energi, især hvad angår 
vindmøller. 

• Det ville være oplagt hvis Holbæk Kommune fik udpeget nogle velegnede steder at placere 
energiparker i kommunen, sådan som det også er regeringens ønske. 

• M.h.t. solceller ville det være ønskeligt at Holbæk Kommune kunne vise vejen ved at 
placere solceller på kommunens egne ejendomme. 

 
Varme-forsyning  

• Den overordnede plan er at gassen skal udfases, men der mangler klare udmeldinger om 
realisering af fjernvarmeprojekter i Holbæk Kommune, både hvad angår tidsplaner og 
økonomi. Konsekvensen er at flere vælger individuelle varmeløsninger, hvilket vil påvirke 
tilslutningsprocenten. 

• Hvad angår varmeforsyning kunne det være oplagt at afklare muligheder for supplerende 
lokale og kollektive varmeløsninger (fælles varmepumpe-anlæg, jordvarme-anlæg, 
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termonet m.v.). Det gælder også for varmeforsyningen i Holbæk By, hvor fjernvarme-
løsningen fint kunne suppleres i afgrænsede områder. 

 
Mobilitet  

• Der efterlyses en handleplan for fremme af flere el-biler. Et øget antal ladestandere er en 
vigtig forudsætning, men gør det ikke alene. 

• Godt med ’grøn’ omstilling af den kollektive trafik, men det forudsætter samtidig at der 
opretholdes en rimelig dækning af transportbehovet i hele Holbæk Kommune. 

• ’Grøn’ omstilling af tung trafik er en kæmpe udfordring hvad angår især transport over 
længere afstande.  

 
Landbrug og arealanvendelse 

• Hele området er omfattet og understøttet af den grønne 3-parts aftale som netop er 
indgået. 

• Holbæk Kommune opfordres til at udarbejde en samlet plan med forslag til tidsrammer og 
økonomi for udtagning af lavbundsjorde, skovrejsning og omstilling af landbrugsproduktion 
indenfor kommunens rammer. 

• Holbæk Kommune bør tage initiativ til en dialog med de berørte parter.  
 
Industri og øvrige 

• Der efterlyses en gennemarbejdet plan for indsatser, der reducerer belastningen fra 
naturgas, kølemidler, opløsningsmidler og affald (herunder affald til deponi).  

 
Udledninger fra forbrug  

• Holbæk Kommunes har gode ambitioner for indkøb, byggeri m.v. Her kunne det være 
oplagt med en oversigt, som dokumenterer de opnåede resultater. 

• Holbæk Kommunens mulighed for at påvirke forbrugeradfærd hos borgere og 
virksomheder forekommer meget ’tyndt’ beskrevet, og uden klare mål.  

 
Klimatilpasning  

• Klimatilpasningsudfordringer har været en realitet i Holbæk Kommune i en lang årrække. At 
have en klimatilpasningsplan klar i 2030 forekommer derfor at være meget uambitiøst.  

• Det kan kun gå for langsomt med at få udformet en klimatilpasningsplan og igangsætte en 
dialog med de berørte interessenter. 

 
Biodiversitet  

• Der mangler gennemarbejdede mål handleplaner på biodiversitetsområdet, herunder 
angivelse af tidsrammer og økonomi. 

• Biodiversitetsområdet bør opprioriteres, og ses i sammenhæng med bl.a. realisering af den 
grønne 3-parts aftale. 
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